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Értesitem, hogy képviselőte~ületünk1992.november 20-án du,
13.00 órakor ülést tart.

Az ülés helye: Községháza

N a p i r e n d :

1./ 1993.évi pénzügyi terv és költségvetés
főbb irányainak és oélkitüzéseinek meg
határozá.a.
Előadó: Farkas János polgármester

2./ Bejelentések, javaslatok.

melynek tárgyalásához meghivom.

Kérem a kéoviselőtestületi ülésen való feltétlen megjelenését.

T o r d a s,1992.november 16.

~Jáno/~ "-
polgármester
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terv és költségvetés
célkitüzéseinek meghatá-

J e g y z Ő k Ö n y v

Készült: Tordas 1,özség Képvis előt est ületének 1992.november :e9
án megtartott üléséről.

Az ülés helye: Községháza

Jelen vannak: Báhidszki Balázs,Farkas János, Kunsági László,
Májer Jenőné,Varga Károlyné, Vasvári Pál,Zémann Géza
lcépviselők,

Márki Ferenc jegyző

Igazoltan távol:Halenár Károly és Sze.ne:..'ei János képviselők.

Farkas János polgirmester üdvözölte a megjelenteket. Megállapi
totta, hogy az ülés határozat~épes, javaslatot tett a napirendi
pontol,rao

N a p i r e n d :
1./ 1993.évi pénzügyi

főbb irányainak és
rozása.
Előadó: Farkas János polgármester

2./Bejelentések, javaslatok.

1./ Napirend tárgyalása
l.a./ 1993.évi pénzügyi terv és költségvetés főbb irányainak és

célkitüzéseinek meghatározása

IÉisos anyag mellékelve !

Márki Ferenc jegyző szóbeli kiegészitésként ismertette a pénzügyi
terv hárömnegyedéves végrehajtását, amelyakiadott számitások
értékeléséhez szükséges volt 9

A képviselőtestület a terv számszaki részével kevésbé foglalkozot
mivel az még bizonytalan, inkább a célkitüzéBlekkel az önkormányza
előtt álló feladatok kerültek előtérbe.

A kötelező fenntartási feladatokon túlmenően minden egyes feladat
részletesen megvizsgált, megvitatott.
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Megállapitotta, hogy a pénzügyi keret várhatóan nem teszi lehető

vé a célkitüzések maradéktalan végrehajtását, sőt egy visszafog01
tabb gazdálkodást feltételez.
Mindezek ellenére a részletesen megvitataott feladatok alapján
egyhangulag az alábbi határozatot alkotta:

481l992 olXI o 2001 sz.határozat

Tordas község Képviselőtestülete199J.évi
pénzügyi terv és költségvetés összeállitásánál
a kötelezően ellátandó - és az eddig vállalt
feladatokon, túlmenően - az alábbi célkitüzések
megvalósitását kell figyelembe venni:
- ivóvizhálózat bővitése,
- Rákóczi út kiépitése,
- szolgálati lakások gázfütése megépitése,
- épitési telkek kialakitása,
- faluközpont rendezése,
- köztisztasági feladatok,gépbeszerzés
- müvelődési ház tetőszerkezet felujitása,

belső felújitás
- erdőmajori iskola tetőszerkezet felújitása,
- volt egyházi ingatlanok tulajdonának rendezés

- evangélikus iskola pénzbeni megváltása,
- R.katolikus egyház orgona javitási költsége

hez hozzájárulás a volt iskolájuk fejében
- önkormányzat intézményeinél dolgozók étkezi

költségeihez 800 Ft/hó hozzájárulás
- közalkalmazotti és köztisztviselői tö.rténybŐl

fakadó 1 bér kiviteléveli közelezettség biz
tositása

Felelős: polgármester,jegyző

Határidő:199J. tervtárgyaló ülés
2.1 Bejelentések,javaslatok

Má rki Ferenc jegyző szóbeli előterjesztésében elmondja, hogy az
199o.évi LXVII tv. a polgármesteri tisztség ellátásának egyes
kérdéseiről szóló 6.§.alapján a polgármester fieetését,illetőleg

bérfejlesztését, ezzel együtt esetleges jutalmazását is a képvi
selőtestület állapitja meg a SZMSZ-ban meghatározott bizottság
javaslatárao E bizottsággal képviselőtestületünknem rendeiJikezik,
ezért javasolja a mellékelt rendelet tervezet alapján a Szerveze
ti és Müködési Szabályzat módositását.
Hozzászólások
Kunsági László az elmúlt ülés jegyzőkönyvéből is látható, hogy
a jegyző változtatott a határozat szövegén,és egy esetben nem is
a döntésnek megfelelő határozat született. E miatt javasolja,
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hogy a jegyzőkönyv elkészült4 után
kapják meg, igy ellenőrmzve, hogya

a határozatokat a képviselők

döntésük jól került rögzités-
re.
Márki Ferenc jegyző válaszában elmondja, hogy az SZMSZ ilyen jel
legü és szövegü módositásának törvényes akadálya nincs.
Megjegyzm azonban, hogy az üléseken nem szó szerinti jegyzőkönyv

készül, hanem a lényeget tartalmazó jegyzőkönyv. Ez nem minden
esetben egyezik meg szó szerint az elgangzott javaslattal, vagy
a hozzászólássalo Természetesen a határozatok, elsősorban a spon
tán az ülésen született határozanokról van szó, megfogalmazása
a különböző jogszabályokkal való egyeztetés után történik, de
azok a döntést lényegét és szellemét adják vissza.
A felszólalásban emlitett két határozat közül az egyik újra tár
gyalásra a mai nap bejelentései között szerepel. A másik határoza
ba valóban bele kerUlt egy szó,amely azt jelentette - a döntéssel
ellentétben - hogy a"soronkövetkező ülések valamelyikén" , tehát
nem a"következő ülésenY Ezt egyébként sem lehetett volna teljesi
teni, mert rendkivüli ülés összehivására került sor,amelyről a
jegyzőkönyv irásokar már tudtamo A határo~atban rögzitett fela
dat végrehajtására a mai ülésen kerül soro

Több hozzászólás nem volt a képviselőtestület a Szervezeti és Mü-...,
ködési Szabályzata módositására, abeterjeszte ·tt javaslatot is

"figyelembevéve, egyhangulag megalkott~=Jt1~~~~~~é!~1~t=~~!=ren-
deletét o

Farkas János polgármester a SZMSZ módositása után javasolta a
3 fős bizottság elnökének és tagjainak megválasztásáto
Elnöknek javasolja: Kunáági László, tagjainak Vasvári pál és
Zémann Géza képviselőket, akik még egyi~ bizottságnak sem tagjaio

Hozzászólás nem volt a képviselőtestület egyhangulag az alábbi
határozatot hozta:

49/1992./Xl o20./ sz.határozat

Tordas ;özség Képviselőtestülete a Gazdasági
és Vállalkozási Bizottság
elnökének: Kunsági László
tagjainak: Vasvári Pál és Zémann Géza képvise
lőket választja meg.
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Márki Ferenc jegyző szóbeli előterjesztésében ismerteti, hogy
amartonvásári rendőrörs parancsnoka tud a községben lakó kö%~

zeti megbizottat biztasitani, ha részére lakást tud az önkormány·
zat biztositani. Jelenleg az egyik állományban lévő rendőre eset,
van erre lehetőség. A rendőr fiatal házas, most született gyerme.
kük,lakásviszonyaik rosszak / szülőknél 1aknak/. Amennyiben nem
tud az elhelyezésükről gondoskodni, úgy az örs állománya tovább
csökkenhet. A rendőr vállalja Tordas és Gyúró községek körzeti
megbizotti fa1adat~i ellátását.
A sajnovics tér 3. I.emelet 2 sz.alatti l szoba,konyhás komforto:
lakás már egy éve üresen áll, gázfütése tavasszal elkészült. E II

kás alkalmas arra, hogy jó körülmények között a község körzeti
megbizottja családjával együtt élhess en. Most hogy e lakásban mél
egy lakás megüresedett,amelyet az önkormányzat szolgálati lakássl
minősitett és jövőre komfortizál, lehetőség van ilyen célra is
felhasználni kevés lakásaink egyikét. Ez a község közbiztonsága
érdekében nem nagy áldozat.
Javasolja, hogy ez a lakás kerüljön kijelölésre a rendőrség kör~

zeti megbizottja részére, természetesen a kellő biztonsági felté.
telek meghatározásával egyidejüleg.
Ezek a következők lehetnének& A rendőrkapitány jelöli ki,nevezi
ki a körzeti megbizottat. Annak kinevezése után a lakás bérlőki~

jelölése a polgármester által megtörténhet. Azo~bEn a lakást csa~

addig használhatják, amig a körzeti megbizotti állást betölti.
Ha bármely okból ez a beosztása megszünne, vagy a k.jelölt szemé]
a rendőBségtől leszerelné, vagy más helyre helyeznék át, úgy a lE
kás 15 napon belüli kiüritésérő1 a kinevező, vagyis a rendőrkapi

tány gondoskodna, mivel önkormányzatunk más lakás nem tud részére
biztositani.
Ha e feltételt a kapitányság vállalni~em tudja, a lakás kijelö~

lését nem javasolja.

A képviselőtestület a javaslattal teljes mértékben egyetért és
egyhangu1ag az alábbi határozatot hozta:

50/l992./XI.20./ sz.határozat

Tordas község Képviselőtestülete a Tordas,
Sajnovics tér 3.I.e.2 sz.alatti komfortos
szolgálati lakást Tordas és Gyúró községek
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rendőrség körzeti megbizottja részére java
solja biztositani.
Amennyiben a rendőrkapitány által kinevezett
körzeti megbizott megbizása bármely oknál fOé
va megszünik, vagy a testületen belül bárhovE
áthelyezik, a kinevező ezen időpont bekövetke
zésétől számit ott 15 napon belül gondoskodik
a lakás kiüritéséről.

A volt lakáshasználó részére az önkormányzat
másik lakást nem biztosit.
Ezen feltételek mellett a polgármester gondos
kodjék a bérlő kijelöléséről.

Határidő:1992.XII.3l.

Felelős: polgármester
Márki Ferenc jegyző a továbbiakban ismertette, hogy az épitési
telkek új tulajdonosai közül az epitkezésről már ketten is lemond
tak és telküket részünkre vissza adták. Ilyen többek között Makov
György a martonv,eisári rendőrörs parancsnoka, aki Martonvásáron
szo~gálati lakást kapott. Épitési telkét részünkre visszaadta a~

zal, hogy azt egyik beosztottja Kovács Csaba nyomozó kaphassa meg
Kovács Csaba az uj telekkimérés területébúl vásárolt telket, amel
azonban kellően még nme közmüvesitett. Nevezett szeretné főnöke

volt telkét átvenni, arra épiteni.
Védőnőnk, Gergely Tamásné jelezte szándékát, hogy szeretne saját
lakást épiteni,majd a szolgálati lakásból kiköltözni.
Fenti két kérelmező kérése teljesithető, ezért kéri az önkormányz
jóváhagyó határozatát, az adott telkekre már megállapitott felté
telek mellett.

Hozzászólás nem volt a képviselőtestület egyhangulag az alábbi
határozatokat hozta:

5l/l992./XI.20./ sz.határozat

Tordas község KépviselőtestületeKovács Csabi
és neje részére elidegenitésre kijelöli a
tordasi 444/8 hrsz-ú épitési telket, árát
130 Ft/m2-ben állapitja meg.
A beépitésre vonatkozóan a 7/l990./Xi.9./ sz
határozat az irányadó.
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52/1992./XI.20./ sz.határozat

Tprdas község Képviselőtestülete a tordasi
257/18 hrsz-ú épitési telket Gergely Tamás
és neje részére elidegenitésre kijelöli.
A telek árára és beépitéwére vonatkozóan a
72/1991./XII.19./ sz.határozat az irányadó.

Márki Ferenc jegyző a továbbiakban ismertette, hogy az elmúlt
- október 16-i ülésen - Vasvári Pál büfé területéhez biztositott
földterület bérleti szerződését nem tudta megkötni, mert a tes
tület nem 2000 Ft/~-es árban döntött, hanem csak 1000 Ft/hB árbt
állit ja Vasvári 2ál képviselő. Erről már korábban is volt vitánk ,
ki mire emlékszik, és a testületi határozatok megváltoztatásánál
elhangzott vádnál is reagált am. Le kell szögezni, hogy az alhang
zottak zagyvaságából is születhet pontatlannak vélt határozat.
Mindezek után szükségesnek tartja a bérlet összegének újratárgya
lását, az előző határozat hatályon kivül helyezésével egyidőben.

A vita levezetését a polgármester folytatta.
Vasvári pál elmondja, hogy azért nem irta alá a szerződést mert
az nem az elhangzottak szerint készült. Ő emlékszik, mely szerint
Xunsági László javasolta az 1000 Ft/kS-es árat,amelyet minden év~

ben a hivatalosan bejelentett inflációvsl kell növelni.
Kunsági László - jegyzetei és emlékezete szerint valóban a fenti_
eket javasolta és most is ez a javaslata. Rgyben javasolja a dön_
tésből Vasvári pál képviselő kizárását.

A képviselőtestület a döntés előtt egyhangulag az alábbi határoze
tot hozta:

53/l992./XI.20./ sz.határozat
Tordas község Képviselőtestülete aSportbüfé
által elfoglalt terület bérleti feltételeinek
meghatározásához szükséges döntésből a büfé
tulajdonosát, Vasvári Pál képviselőt kizárja.

Farkas János ~olgármester felszólitotta a képviselőket a névsze
rinti szavazásra. A szavazandó kérdés,amelyet Kunsági László
képviselő tett fel a következő _ figyelemmel az előző ülésen el
hangzott egyéb kikötésekre is: a bérelt teriUet bérleti dija
1000 Ft/kS + ÁFA,amely összeget évente a hivatalosan bejelentett
inflációval kalI növelni,ötévenként a testület előtt felülvizsgá
landó.
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Kunsági László - javaslatát fenntartja
Báhidszki Balázs - a bérleti dijat 2000 Ft/hó javasolja megállapi'
tani.
Májer Jenőné - Kunsági László képviselő javaslatával egyetért.
Varga Károlyné - Kunsági László javaslatával egyetért.
Zémann Géza - Kunsági Lásuló javaslatával egyetért.
Farkas János _ Kunsági László javaslatával egyetért.

Fenti szavazásnal megfelelően a képviselőtestület az alábbi hatá
rozatot hozta:

54/1992./XI.20./ sz.határozat

Tordas község Képviselőtestülete a tordasi
148 hrsz-ú ingatlanból a "Sport Büfé" épü
letének elhelyezéséhez és közvetlen környe
zete kialakitásához 500 m2 területet ad bérbe
25 éves időtartamra.

A terület bérleti dija a szerződés évében:
1000 Ft/hó +ÁFA,mely összeg évente a Dfvatalo
san bejelentett inflációval növelendő, öt éven.
ként a testület előtt felülVizsgálandó.
A bérleti szerződés megkötés éről, az általános
feltételek rögzitése mellett, a polgármesteri
hivatal gondoskodjék.

Egyben a 44/1992./X.16./ Iilz.határozatát hatálYl
kivül helyezi.
Határidő:1992.november30.
Felelős: jegyző

Farkas János polgár~ster előterjesztésében elmondja, hogy az
előző ülésen a képviselőtestület azzal bizta meg, hogya benyúj
tott két db müvelődési ház igazgatói pályázatot elbirálásra ké
szitse elő.

Mindez megtörtént, de ha valaki megvizsgálja a müvelődési házat,
megállapithatja mennyire rossz állapotban van. Elhanyagolt,lerom
lott állapotú kivül,belül. Felvetődik a kérdés: kell e egyáltalán
ilyen intézménybe igazgató ? Kéri a képviselőket válaszoljanak
először erre a kérdésre.
Zémann Géza - ha a müvelődést szolgálja kell.
Kunsági ~ászló - ha elhanyagolt iS,müködtetni kell.
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Varga Károlyné - nem időszerü ezt tárgyalni. Ilyen körülmények
között nincs szükség igazgatóra, jó takaritóra van szükség.
Májer Jenőné - minden feltétel adott a müködéshez, kell hogy ahá
müködjön.
~áhidszki Balázs - mindegy hogy ki, de kell valaki. Falumenedzser'
kellene alkalmazni, akiknek a képzése most indul.
Vasvári Pál - szükség van az igaz gat óra.
Farkas János polgármester ide nem kell igazgató, mig nincs rend.
Márki Ferenc jegyző elmondja, hogy e véleményntilvánitást vegye
szavazásnak? Már ezzel kapcsolatosan van egy érvényban lévő testü.
leti határozat, amely alapján az igazgató állás meghirdetésre ke
rült.
Felhivja a testület figyeImét arra, hogya müvelődési feladatok e.
látása kötelező önkormányzati feladat. A közmüvelődés nem csak
nálunk, máshol is gond, de kevés település mmndhatja el, hogy
ugyan egy leromlott állagú, de egy jól felszerelt müve+ődési háza
van. Meg kell tölteni élettel. A község fiataljai más teleülésre
járnak el szórakozni, mert itt senki sem biztoaitja részükre. A
fiatalok véleménye igen lesúlytó falujukról. ~em ártana néha e
hangokat is észre venni és nem csal magunkkal, vagy csak egy kor
osztállyaI foglalkozni.
Tájékoztatja a képviselőket, hogy kisérleti jelleggel ifjusági
klubszerü foglalkozás indul a müvelődési házban. Ha ez sikerpl
a fiatalok egy délütánja és estélye itthmn múlhat el,ha úgy tet
szik a szülők biztonságára.
Minden lehetőséget meg kell ragadni fiatalságunk müvelődési lehe
tőségei biztositására és nem azzal kalI foglalkozni,egyáltalán ~

szükség van e a müvelődési házra.
v i t a

Farkas János polgármester ismerteti a kép pályázó anyagát. Elmond.
ja, hogy a képzett népmüvelő Győrben egy müvelődési házban dolgo
zik, igy rá nem számithatunk. A másik pályázó végzettsége a pályá·
zati kiirásban foglaltaknak nem felel meg. Tovább kell folytatni
az igazgató, a szakképzett ember keresését, vagy pedig a falumene.
d~ser képzés igénybevételével kell saját embert nevelni.
Bedi Ferencné a képzettlen pályázó jelentkezett a falumenedzser
tanfolyamra. Ha ez rendben beindul lehetőség lenne ideiglenes
igazgatói megbizására. Ez hamarosan eldőlhet.
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Képviselők bejelentései

Zémann Géza - javasolja, hogy a pénzügyi terv készitésének idő_

szakában az intézményekkel készittessünk takarékossági tervet.
pId. az iskola reggel fél hétkor már fényárban úszik, pedig csak
egy ember van bent.
A szemétszállitási szerződés megkötése előtt a jelentkezők részé
re volt e versenytárgyalás?
Farkias János polgármester a felvetett kérdésre válaszolva elmond
ja, hogy a lakossági szemét szállitására kiirt pályázatra négy je
lentkező volt. A döntés előtt a pályázókkal elbeszélgettünk,meg
ismerve mindazokat a feltételeket~ amelyet pályázatukban nem irts
le. Mindent összevetve úgy döntöttünk, hogya jelenleg már dolgoz
vállalkozóval kötünk szerződést,aki a szükséges esetben a temető

szemetét is elszállitja, a kellő gépparkkal rendelkezik.
Mindezek után visszautasitunk minden olyan gyanusitást,amely a
polgármester és a jegyző személyére vonatkozna a szemétszállitási
szerződés ügyében.
Varga Károlyné - az önkormányzatban széthúzás tapasztalh~tó,

amely veszélyezteti a testületi munkát. Az itt elhangzottak nagy
része nyilvánosságra kerül.Még szinte egy nap sem múlik el, más
nap kivülállók tudnak a részletekről.

Sokszor egyéni érdekek jelennek meg a testületi ülésen,kis csopor
tok párharca folyik politika mentesen ugyan, de mégsem helyesen.
Együtt kellene dolgozni a közért.
Az iskolában az elmúlt alkalommal közösen megtartott ülésen a vád·
lottak padjára ültették a képviselőket.A képviselők közül kevesen
/ Ő és Kunsági László/ próbált reagálni a pedagógusok jelzésére.
A pedagógusok minden bajukért a testületet vádolták. Nagyon megal,
zó volt ott lenni.
És zre kellene venni, hogyatantestületben van ellenzék, ami a mun·
kára hat. Vannak hangadók,akikre oda kellene figyelni. Az iskolá_
ban folyó munka kritikáját mondja el.
A tantestület szakmai munkájának értékelését, külső szakértők be
vonás ával szükségesnek tartja.
Kunsági László - a jegyzőnek már intézkedni kellett volna az elmú:
ülésen született döntésre, mely szerint a Pedagógiai Intézettől

kérni kell az iskola szakmai munkájának vizsgálatát. A pedagógusol
kal történt beszélgetés tovább erősitette benne ezt a gondolatot.
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Máfki Herenc jegyző válaszában elmondja, hogy a hivatkozott dön
tés nem határozat volt,hanem állásfoglalás. A szakmai viszgálat
megtartásáról hozott állásfoglalást közölte az iskola igazgatójá
val, aki szükségesnek tartotta, hogy a prob:j.émákat a tantestület
és képviselőtestület közöen megtartott ülésen tisztázza. A testü
leti ülés után egy héttel ez az ülés megtartásra került, ahol a
képviselőktől a döntés elnapolására érkezett inditvány, vagy pedig
újra meg-kivánják azt tárgyalni. Erre a mai ülés lehetőséget ad.
Egyébként nem lehet olyan döntést végrehajtani, amely bizonytalan,
vagy nincs megjelölve a felelőse. E döntés például teljes mérték
ben ilyen. A képviselőtestület határozattal és a felelős megjelö_
lésével döntsön az iskola szakmai felülvizsgálatáról.

FÉrkas János polgármester kéri a névszerinti szavazást abban a kéI
désben, hogy 2Z iskola szakmai ellenőrzését kérjük e a Fejér Megye
Pedagógiai Szolgáltató Intézettől ?

Kunsági László - igen
Zémann Géza - tartózkodik.
Varga Károlyné - tartózkodik
Májer Jenőné _ igen

Vasvári Pál - igen
Báhidszki Balázs - igen
Farkas János - igen

Fenti szavaz ala~~án a képviselőtestület az alábbi határozatot

hozta:
55/1992. IXI.20.1 sz.határozat

Tordas község Képviselőtestülete a Sajnovics
János Általános Iskolában folyó szakmai munka

értékelése végett szükségesnek tartja külső

szakemberek bevonását.

A polgármester kérje fel a Fejér Megyei Pedagó
giai Szolgáltató Intézetet a szakmai vizsgálat
elvégzésére.
Határidő:1992.deceu-Jer310
Felelős: polgármester

Több bejelentés ne~volt a polgármester az ülést befejezettnek

nyilvánitotta.~ kmf. C:;;:.L r~
Márki Ferenc Farkas Janf~

jegyző polgármester


